



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါဖျါတြူၤအါရံၤ ၃သီ ၂၀၂၃န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြူၤနီၣ်ဂံၢ်- 22-423-11

ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- ကီၢ်ပယီၤသးမိၤစီရိၤခးသံပှၤသဝီ ဖိပိာ်မုာ်တဂၤဖဲ မူကီၢ်ဆၣ် ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ်ပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်လၢအကဲထီၣ်အသးဖဲ မူ(မုာ်နး)ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်(ညောင်လေးပင်) ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲ လါအိးကထိဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအိးကထိဘၢၣ် ၂၂သီ ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခီ ဖဲကီၢ်ပယီၤသးမိၤစီရိၤ ဒီး ကညီဒီ ကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါသးမုာ်ဒိၣ် (KNLA) ခးလိာ်သးအဆၢကတီၢ် ပယီၤသးမိၤစီရိၤ ခးသံပှၤသဝီဖိပိာ်မုာ်တဂၤဖဲ ပနာ်ကူကျဲ, တခိးပှၤသဝီ, တခိးပှၤကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသးမိၤစီရိၤ ဟံးန့ၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲပှၤသဝီဖိလၢအသံတဂၤအံၤ အကျိၣ်စ့ ဒီးအတၢ်ထူးတၢ် တီၤ (တၢ်လုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်) တဖၣ် ဒီး ဒွဲၣ်အူထီၣ်ကွံာ်ဝဲ ဒဲလၢအအိၣ်ဘူးခံဖျါစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤသံ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုာ်နးမုာ်သီ	လါအိးကထိဘၢၣ် ၂၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ပနာ်ကူကျဲတၢ်လီၤ, တခိးပှၤသဝီ, တခိးပှၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၀၂၂န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤ မၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢ အဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနာ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲ န့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၢ်ဒုၣ်ညါ
သးနံၣ်	၄၈နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖီဃီဖီ အိၣ် / တအိၣ်	သဘူ
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပှၤထူစံာ်ဖီ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖီ
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီဖီ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	တခိးပှၤသဝီ

ပှၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ /သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ပယီၤသးမိၤစိရိၤအသးဟံၣ်ဖိၣ်ခိၣ် ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၅၉၉) ဒီး အသးရ့ၣ်ဟံၣ်ဖိၣ် လၢတၢ်တသ့ၣ် ညါအိၣ်ဘၣ်တဖု	တိတီ, မူဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ, မူ ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနပံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂သီ ဒီး ၂၃သီ, ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်, KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိတဂၤဆဲးကျိးဝဲ က---သဝီကရူၢ်ခိၣ် ဖဲအနၢ်ဟူ ကျိသီၣ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤပှၤ ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂သီအနံၤဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ကရူၢ်ခိၣ်တဲဘၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢပယီၤသး မိၤစိရိၤဒီး **ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA)** အဘၢၣ်စၢၤ ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂သီ ဖဲပနၢ်ကူကျဲတၢ်လီၢ်, တခိးပှၤ သဝီ, တခိးပှၤကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ် ဒီးပယီၤသးခဲးဝဲ တခိးပှၤသဝီဖီ နီၢ်ဒုၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၃သီအနံၤန့ၣ် KHRG ပျီပှၤ ပှၤမၤတၢ်ဖိ မၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး နီၢ်ဒုၣ်ညါအဖိဒိၣ်ခွါ စီၤ-ဘ--- လၢကမၤနီၣ်မၤဃါဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှါလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲးဒဲးလဲၣ်.

ပှါအါဒဲးအါဂၢၤလၢ တခါးပှါသဝီပှါ အုၣ်အသးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကဲထိန်သးတခါအံၤအဂ့ၢ်ဒီး ပှါဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဆူ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါ အဖိဒိၣ်ခွါ စီၤ-ဘ--- အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပှါက့ၤယိး နီၣ်ဒ့ၣ်ညါလၢသဝီပှါအဆၢကတီၢ် အဝဲပၣ်ဃုာ်လၢပှါကျဲးစ့ၢ်ကီးလီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပှါဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်

ပှါဖျါတၢ်ကဲထိန်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂၁၁, ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခီ ၇န့ၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ် ပယီၤသုးမိၤစိရီၤ (တသ့ၣ်ညါသုးရ့ၣ်) ဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးဖဲ တိတီအသုးကလၢ. ဖဲပယီၤသုးအခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ် (ခမရ-၅၉၉) လၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ တိတီသဝီမ့ၢ်ထီၣ်တကပၤ, မူဟီၣ် ကဝီလီၤဆီ, မူ(မုၢ်နး)ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထုၣ် (ညောၣ်လေးပၣ်)ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

သုးပၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ဟးထီၣ်ဖဲမ့ၢ်ထီၣ်တကပၤဆူ ပနာ်ကူကျဲးတၢ်လီၢ် ဖဲတယံၤတဘျးဒီး တိတီသဝီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးတဖုအံၤဘၣ် သဂါလိာ်အသးဒီး (KNLA) ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲန့ၣ်လီၤဖဲ ပနာ်ကူကျဲးတၢ်လီၢ် ဖဲပနာ်ကူကျဲးသဝီပှါ ဒီးတၢ်ဒုးကဲ ထီၣ်ဝဲတကတီၢ်ဃီ ဖဲန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဃိ သဝီဖိလၢအအိၣ်ဆိးဖဲန့ၣ်တဖၣ် ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်တၢ်တချုးနီၣ်တမံၤ ဒီးဘၣ်ဃုာ်ကရီဝဲလၢ အစုယၢ်ခီန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်ဘၣ်လၢ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါ အိၣ်ဖဲပနာ်ကူကျဲးတၢ်လီၢ် ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်လၢ အဆိက့အဃိ ဃုာ်ဝဲယံၤယံၤတကဲဘၣ်. ပယီၤသုးထံၣ်အိၣ်ဒီးခးသံအိၣ်ဖဲအဃုာ်စီၤစုၤယံၤဒီးအစံာ်ဒဲးတဖဲဖဲအခါန့ၣ်လီၤ. ကျိချဲဘၣ်ဝဲ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါ အနာ်တကံၤထံးအစ့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. ကျိချဲန့ၣ်ဖျါသဂါဆူအခိၣ်သၣ်ဃံးဒီးဖျိးထီၣ်က့ၤဆူအနာ်ထွဲတကပၤ ဒီးအနာ်အထွဲ တကပၤလီၤမၤကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိချဲဘၣ်အစုညါသး (KHRG တဲလီၤတံာ်တသ့ဘၣ်လၢအဘၣ်အစုဖဲလဲၣ်တပၤလဲၣ်) စ့ၢ်ကီး လီၤ. ဖဲ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါ ဘၣ်တၢ်ခးသံအိၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ တကရဲဖဲန့ၣ် ပယီၤသုးမိၤစိရီၤဟဲဃီဆူ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါအစိၣ်အိၣ်တၢ်လီၢ် ဒီးဟ့ၣ် န့ၣ်ကွံာ်ဝဲ စု ၃၀၀,၀၀၀က့ၤ, ဖဲထူတဘိ, ဒီးနာ်ဒီးတခိၣ် လၢအထံၣ်န့ၣ်ဝဲဖဲ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါအထာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးမိၤစိရီၤသ့ၣ် တဖၣ်အံၤ ဒွဲၣ်အူထီၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲစံာ်ဒဲးဖျါ, ဟးဂီၤဃုာ်ဝဲဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤခဲလၢခဲဆူလၢအအိၣ်ဖဲဒဲပူၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

ဖဲမ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်တနံၤန့ၣ် [KNLA] သုးတဖၣ် လဲၤထီၣ်က့ၤဝဲ နီၣ်ဒ့ၣ်ညါ အစိၣ်ဒီး ဟဲက့ၤယိးက့ၤဝဲဆူတခါးပှါသဝီပှါန့ၣ်လီၤ. ဒီးပှါခူၣ်လီၤက့ၤအစိၣ် ဖဲတၢ်လီၢ်လၢအဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ဒဲးအမ့ၢ် သီၣ်ကွီၤဒ့ ဖဲ တခါးပှါသဝီပှါ, တခါးပှါကရူာ်, မူကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ် ထုၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီဖျါတၢ်ကဲထိန်အသးဒဲးအံၤအဃိ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤပူၤတဖၣ် ဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖုးတၢ်ဒီး ဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ပျံၤ တၢ်ဖုးဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိအပူၤထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိအ ဝဲသ့ၣ်သုးလီၢ်သုးကျဲးဆူတၢ်လီၢ်လၢအယံၤဒီး အဝဲသ့ၣ်ဒူ သဝီန့ၣ်လီၤ. ဒဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဒီး ဘၣ်ပၣ်တ့ၢ်ကွံာ်အဆၣ်ဖဲကီၢ်ဖိ (တၢ်ဖိတၢ်လံၤ) ဒီး အတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ် အဃိ ဘၣ်သဂါဝဲဒၣ်ဒီး တၢ်လုာ်အိၣ်နီၣ်ဒဲးသမူအတၢ်တၢ်တဖၣ်အါမးန့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ယုၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဧါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဖိဒိၣ်ခွါဟ့ၣ်ဝဲ KHRG အခွဲးလၢကသုဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤလၢတၢ်ရၤလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ် တဘျီအံၤဟံးဖျါထီၣ် နီၢ်ဒုၣ်ညါ အစိၣ်ဒီး နီၢ်ဒုၣ်ညါအနၢ်တကံၤထံးအထွဲတကပလၢဘၣ်ဒိဒိဖျိပယီၤသးမိၤစီရိၤအသးခးအိၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢ အထွဲတဘျီန့ၣ်ဟံးဖျါထီၣ် နီၢ်ဒုၣ်ညါအသုၣ်ခိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ခူၣ်လီၤအိၤဖဲ သီၣ်ကွီၤဒုတၢ်လီၢ် လၢအဘူးဒီးတခါဒီးပှၤသဝီၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီၣ်ဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒိသိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘီဒီး အတၢ်ထီၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲ ဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.